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Parlamentarii aruncã „pisica Montanã” înapoi la Ponta

Cele douã partide aflate la con-
ducere, PSD ºi PNL, negocia-
zã intens soarta proiectului de

exploatare a aurului de la Roºia Mon-
tanã în aceste zile, surse parlamentare
susþinând cã este foarte posibil ca pro-
iectul sã se reîntoarcã la liberali de la
social-democratul Dan ªova. Dar li-
beralii se pare cã nu-l vor.

Conform surselor noastre, rapor-
tul Comisiei parlamentare pentru
Roºia Montanã ar urma sã recoman-
de respingerea Legii de aprobare a
Hotãrârii de Guvern privind noii ter-
meni ai asocierii statului în exploata-
rea auriferã de la Roºia Montanã.
Ieri searã, la închiderea ediþiei, Co-
misia încã nu terminase dezbaterile

pentru finalizarea raportului.
„Comisia va opta pentru elabora-

rea unei legi generale privind marile
exploatãri ale resurselor noastre, iar
Guvernul va trebui sã îºi asume rea-
lizarea exploatãrii de la Roºia Mon-

tanã. Legea va trebui sã reglemente-
ze cadrul general al acestui gen de
mari exploatãri”, ne-au mai spus sur-
sele citate.

Liberalii au fost cei mai vocali
oponenþi ai avizãrii exploatãrii cu

cianuri a aurului de la Roºia Monta-
nã, fiind profund nemulþumiþi cã
PNL a primit la guvernare numai
“ciurucuri” de companii aflate în in-
solvenþã, afirmã gurile rele de prin
Parlament, iar social-democraþii ar fi
mai mult decât mulþumiþi sã le arun-
ce acest „cartof fierbinte” în ogradã,
dupã ce s-au fript în urma protestelor
extrem de dure împotriva proiectului
aurifer.

Statul român, sãrãcit ºi de
aur ºi de bani

Proiectul exploatãrii aurifere de la
Roºia Montanã este una din cele mai
grãitoare exemple privind modul în

care resursele þãrii au devenit una din
mizele principale ale investitorilor
strãini din România. Legãturile de
familie, de cumetrie sau de „ajutor
reciproc” ilustreazã felul în care con-
troversatul proiect a fost þinut în pi-
cioare pentru mai bine de 15 ani.

Anumite voci din piaþã susþin cã,
de fapt, respingerea legii pentru
Roºia Montanã este un lucru urmãrit
încã de la început, investitorii din
spatele proiectului considerând cã
nu mai este rentabil, pe fondul scã-
derii preþului aurului.

ALINA TOMA,
ALEXANDRA CRÃCIUN

(continuare în pagina 5)

Candideazã BNR
la Premiul Nobel
pentru Pace?
Þ

ara noastrã ºi economia ei se
a f l ã sub un ased iu ne-
maiîntâlnit de la declanºarea
crizei financiare globale. Nu,

nu ne bat la porþi nici hunii, vizigoþii
sau alte “triburi” care migreazã în
cãutarea unei victime slabe pe care
sã o jefuiascã. ªi nici nu este nevoie.

Barbarii sunt între zidurile cetãþii
ºi rãspund la numele de guvern ºi

bancã naþionalã.
Confruntate cu o rea-
litate economicã
aflatã dincolo de
competenþele ºi ca-
pacitatea lor de înþe-
legere, autoritãþile
“noastre” joacã dupã
cum le cântã credito-

rii internaþionali, parcã fãrã niciun
fel de remuºcare sau cea mai micã
îngrijorare faþã de viitorul naþiunii.

Nu am citit destulã istorie pentru a
face o comparaþie între jafurile regi-
murilor trecute ºi cel din prezent,
însã este greu de crezut cã au fost la
fel de sãlbatice. În fond, de peste
douã decenii, jaful României doar
s-a accelerat ºi se pare cã tot mai sunt
bogãþii care aºteaptã sã fie “culese”.

De asemenea, de mai bine de
douãzeci de ani, autoritãþile statului
ºi-au demonstrat incompetenþa ºi ne-
putinþa în cãlãuzirea naþiunii spre
mai bine. De ce, atunci, nu se dau la o
parte, pentru a-i lãsa pe români sã-ºi
vadã de treabã?

Întrebarea, dupã cum bine vã daþi
seama, este rãutãcioasã. Misiunea isto-

ricã ºi mandatul electoral nu au timp
pentru astfel de chestiuni vulgare.

Dar timp nu mai are nici criza
economicã globalã ºi autoritãþile
“noastre” nu au fãcut nimic pentru
ridicarea, mãcar, a unor “diguri” de
apãrare.

Publicarea ultimelor prognoze ale
Comisiei Europene a determinat
apariþia unei situaþii incredibile la ni-
velul relaþiilor dintre þãrile continen-
tului nostru. “Comisia Europeanã a
avertizat Germania cã se poate con-
frunta cu acþiuni disciplinare din ca-
uza excedentelor comerciale faþã de
partenerii din UE”, scrie Ambrose
Evans-Pritchard în cotidianul brita-
nic The Telegraph.

Adicã Europa îl condamnã pe cel
care îi plãteºte facturile ºi încearcã sã
o scoatã din faliment?

(continuare în pagina 15)

BÃSESCU REALIZEAZÃ IMPORTANÞA ÎNTREPRINZÃTORULUI AUTOHTON

“Chipurile”, adverb

E
u îi spun “pretext”, nu fo-
losesc expresiile “chipuri-
le”, sau “pasãmite”, pen-
tru asta.

Am un limbaj mai sãrac, nu atât de
poetic – mi-ar fi greu sã imaginez
comparaþia investitorului autohton
cu Munþii Carpaþi,
Dunãrea ºi Marea
Neagrã.

Pe de altã parte,
expresia “chipurile”
mi se pare insinuan-
tã, evitând onestita-
tea afirmaþiei, în
clar: “Nu, marii investitori nu relan-
seazã economia româneascã.”

Tot aºa, oblic, preºedintele sugereazã
cã marii investitori la care se referã,
sunt investitorii strãini, multinaþio-
nalele.

Ceea ce spune este rezonabil –
întreprinzãtorul autohton ar trebui

încurajat, pentru cã este vectorul
speranþei noastre de creºtere econo-
micã.

Tocmai s-a privatizat Romgaz.
ªi Nuclearelectrica.
N-a mai rãmas aproape nimic de

privatizat.
Acum, dupã ce n-a mai rãmas ni-

mic pentru micul investitor autoh-
ton, Traian Bãsescu are revelaþia cã
este greºit sã-þi pui speranþa relansã-
rii în marii investitori strãini.

Este sfârºitul anului 2013.
Lui Bãsescu i-au trebuit opt ani de

mandat prezidenþial, ca sã aibã acea-
stã revelaþie.

De ce n-a spus-o în 2005 ?
Se spune “mai bine mai târziu,

decât niciodatã”.
În cazul ãsta, însã, este prea târziu.
Dezvoltarea economicã a

României depinde exclusiv de mul-
tinaþionale.

În toate domeniile – industrie,
agriculturã, bãnci, finanþe, teleco-
municaþii, transporturi, comerþ.

Sub pretextul privatizãrii (adicã,
“chipurile”), destinul economiei
noastrea fostpredatmultinaþionalelor.

Dupã asta, ne dãm seama cã a fost
greºit.

Bravo!
Încurajarea investitorului autoh-

ton este o idee corectã, dar, nu ºtiu de
ce, ea este susþinutã, întotdeauna, de
politicieni compromiºi.

Viorel Cataramã, în 1997, a iniþiat o
lege care sã confere drepturi egale in-
vestitorilor autohtoni, încercând sã eli-
mineprivilegiileacordatecelor strãini.

(continuare în pagina 3)

Croaþia ar putea cere
ajutor financiar de la FMI

Croaþia, cel mai nou stat membru
al Uniunii Europene, ar putea apela
la ajutorul Fondului Monetar Inter-
naþional (FMI), întrucât necesarul
sãu de finanþare va fi, anul viitor,
“enorm ºi foarte riscant”, în timp ce
dobânzile se menþin ridicate, declarã
ministrul de finanþe al þãrii, Slavko
Linic, citat de revista croatã Globus.

Guvernul croat trebuie sã se
împrumute anul viitor cu 44 miliarde
kuna (7,7 miliarde dolari) pentru re-
finanþarea datoriilor ºi pentru acope-
rirea deficitului bugetar, de 16 mi-
liarde kuna, a spus Linic.

“La o dobândã ridicatã, de 5-7%,
în funcþie de unde împrumutãm bani
- de pe piaþa internã sau de pe cea ex-
ternã, suma pe care trebuie sã o con-
tractãm este enormã ºi riscantã. În
cooperare cu FMI, condiþiile de
împrumut ar fi mult mai favorabile.
Vom avea nevoie de tot ajutorul pe
care îl putem obþine”, a declarat mi-
nistrul.

Polonia menþine dobânda
la minim record

Banca centralã a Poloniei a decis,
ieri, sã menþinã dobânda cheie la ni-
velul minim record, ca sã susþinã re-
dresarea economicã. Dobânda este
de 2,5%, iar decizia de menþinere a
acesteia a fost conformã aºteptãrilor
analiºtilor.

Responsabilii polonezi cu politica
monetarã au promis sã menþinã co-
stul împrumuturilor neschimbat cel
puþin pânã la finele acestui an, dupã
ce l-au redus cu 2,25 puncte procen-
tuale din noiembrie 2012 pânã în iu-
lie 2013. (V.R.)

MAKE

“De regulã, în România ne-am
obiºnuit sã privim cãtre marii inve-
stitori, dacã vin sau nu vin, ei fiind
cei care ar trebui, chipurile, sã re-
lanseze economia româneascã.
Este, dupã pãrerea mea, greºit,
pentru cã sursa principalã, sursa
garantatã a creºterii economice
poate fi întreprinzãtorul autohton,
cel care nu pleacã, la fel cum nu
pleacã Munþii Carpaþi. Cel care nu
se delocalizeazã, la fel cum nu se
delocalizeazã Dunãrea sau Marea
Neagrã. Deci, dacã vrem sã avem o
garanþie a creºterii economice, ea
trebuie îndreptatã, ca speranþã, dar
ºi ca sprijin, cãtre investitorul au-
tohton. ªi aici întreprinderile mici
ºi mijlocii au rolul lor fundamental.
Pentru cã nu ai nevoie de o multi-
naþionalã ca sã dezvolþi producþia
alimentarã, sã valorifici propria ta

producþie agricolã. Nu ai nevoie de
o multinaþionalã sã dezvolþi bazele
de tratament. Avem atâtea ape mi-
nerale, atâtea condiþii pentru turi-
smul de sãnãtate. Nu ai nevoie de o
multinaþionalã sã faci pârtii de schi.
Nu ai nevoie de o multinaþionalã sã
dezvolþi multe alte activitãþi atât de
utile omului ºi care se pot face prin
întreprinderi mici ºi mijlocii. Iatã
de ce eu cred cã întreprinderile
mici ºi mijlocii sunt cele cãtre care
trebuie sã se îndrepte, pe de o parte,
speranþa, dar, pe de altã parte, ac-
þiunea politicã de a le crea mediul
favorabil pentru dezvoltare.”

(Discursul preºedintelui României,
domnul Traian Bãsescu, la Cea de
a XXI-a ediþie a „Topului Na-
þional al Firmelor Private din
România”, 6 noiembrie 2013)

CÃLIN
RECHEA

PREMIER DEBUSOLAT

Ponta lanseazã “Romgaz” la Londra,
deºi Capitala noastrã este Bucureºtiul

Deodatã, premierul Victor Ponta
ºi-a amintit de Romgaz.

Va merge la Londra sã asiste la
începerea tranzacþiilor cu acþiunile
Romgaz, potrivit unor surse gu-
vernamentale citate de Mediafax, ac-
þiuni vândute acolo sub formã de cer-
tificate de depozit (GDR).

Oare Victor Ponta ºtie cã guver-
neazã de la Palatul Victoria sau se vi-
seazã în Downing Street?

Tranzacþiile la Bucureºti sunt pro-
gramate sã înceapã în aceeaºi zi cu
cele de la Londra (12 noiembrie), aºa
cã ar putea da un mesaj la Bursa de
Valori Bucureºti, dacã tot vrea sã se
afirme.

Poate nu i s-o pãrea «cool» aici,
pentru cã, la BVB, Victor Ponta nu a
venit nici mãcar o datã.

De fapt, premierul nu s-a obosit
prea tare sã promoveze oferta
Romgaz la noi în þarã, nici înainte ca
aceasta sã înceapã.

Victor Ponta merge, acum, în Ma-
rea Britanie sã promoveze niºte pro-

duse, pe care o mare parte din comu-
nitatea pieþei româneºti le-a respins.

Premierul, care zboarã în Anglia,
este acelaºi care nu s-a deplasat, de la
Guvern, câteva strãzi mai încolo, la
Departamentul pentru Energie, sã par-
ticipe la evenimentul care anunþa fina-
lizarea cu succes a ofertei Romgaz.

Tranºa de retail, dedicatã în mare
parte investitorilor locali, a fost su-
prasubscrisã de 17 ori, în condiþiile
în care oferta nu a avut parte nici mã-

car de o conferinþã de presã de lansa-
re, aºa cum se obiºnuieºte.

Ba mai mult, cei de la departa-
mentul Energie au anunþat greºit
data de start a subscrierilor, dove-
dind cã nu cunosc regulile pieþei de
capital care impuneau ca între aviza-
rea ofertei ºi începerea ei sã treacã
mãcar o zi.

Oferta Romgaz a ajuns la Londra,
sub pretextul cã la noi în þarã nu sunt
suficienþi bani, însã nici un oficial al
statului nu s-a deranjat sã promoveze
Romgaz la noi în þarã.

Însuºi preºedintele ASF, Dan
Radu Ruºanu, s-a trezit dupã finali-
zarea procesului sã spunã cã inter-
mediarii ofertei Romgaz s-au gândit
mai mult la interesele lor ºi mai puþin
la cele ale statului român. Nu ºtim de
ce nu a fãcut aceste declaraþii înainte.

Astfel, putem spune cã autoritãþile
fac tot ceea ce le stã în putinþã.

ADINA ARDELEANU

(continuare în pagina 15)

ALEGERI CU FINAL AªTEPTAT

Dragoº Bîlteanu: “Activele
imobiliare ale Biofarm
nu reprezintã o mizã”
l Societatea a revendicat terenul din centrul
Capitalei l Dãnuþ Vasile, reales preºedinte al
“Biofarm”

Singura surprizã la alegerile pen-
tru conducerea “Biofarm”
(BIO), care au avut loc ieri, a

fost intrarea în Consiliu a lui Tudor
Ciurezu, preºedintele SIF5 Oltenia, în
condiþiile în care SIF5 ºi-a vândut cãtre
SIF4 Muntenia pachetul de titluri BIO.

În rest, calculele erau bine fãcute
dinainte, pentru candidaþii SIF1 Ba-
nat-Criºana – preºedintele Dragoº

Bîlteanu ºi consilierul sãu El Lakis
Najib -, SIF2 Moldova - Andrei Hre-
benciuc, ºi Dãnuþ Vasile (preºedinte-
le - director general al “Biofarm”).

AGAs-a derulat în ordine ºi disci-
plinã, iar participanþii nu au avut ne-
voie de medicamentele pregãtite de
“Biofarm”, drept cadou. Doar de
umbrelã, pentru cã începuse ploaia.

Reprezentanþii SIF1 s-au prezen-
tat “cu temele fãcute”, aºa cum au
obiºnuit, iar ºedinþa a durat puþin pe-
ste o orã, în condiþiile în care Autori-
tatea de Supraveghere Financiarã nu
a limitat drepturile de vot ale SIF1 ºi
SIF4, deºi, potrivit unor surse, unii
acþionari ceruserã concertarea.

OCTAVIAN RADU

(continuare în pagina 13)


